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بانوان مقابل تهدیدات نوین 
نقش محوری دارند

هدف تحریم، شکست اراده ها و 
خلع سلاح کشور است

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور 
با اشاره به اینکه در برابر تهدیدات نوین 
که اساسا ناظر به عرصــه های جدید 
و زندگی مردم هستند، نقش و جایگاه 
بانوان کلیدی و محـــوری است، گفت: 
خانواده آماده منجر بــه تشکیل محله 
آماده، محـــله آماده منجر به تشکیل 
شـــهر آماده و شـــهر آماده، کشور 
آماده را تشکیل خواهد داد. سردار 
غلامرضا جلالی با بیان اینکه در تمدن 
غــربی نگاه بـــه زنان با ادعای تساوی 
حقوق زن و مرد به دنبال تضییع حقوق 
آنان و بهره کشــی و یا به دنبال استفاده 
ابزاری، تجاری و کالایی از زنان هستند، 
اظهار کــرد: انقلاب اسلامی بر مبنای 
کرامت بخشی هویت جدیدی برای زنان 
تعریف کرد. امروز شکل تهدیدات عوض 
شده است و قطعا الگوهای دفاع در برابر 
تهدیدات نیز باید متحول شود. وی 
یادآور شد: امروز جایگاه زن و خانواده 
از جمله موضوعاتی است که دشمن 
همـواره در تهدیدات خـــود علیه ملت 
ایـران بر روی آن متمرکز شـــده است. 
هر نوع تحـــول و تطوری در یک جامعه 

از خانواده شکل می گیرد.

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: 
دشمن با قدرت رسانه به دنبال نفوذ 
در جان ملت هاست. محمد اسلامی 
با حضور در دانشگاه مالک اشتر وزارت 
دفاع افزود: اگر توجه کرده باشیم در دو 
سال اخیر دیگر کسی در حوزه تهدید 
از گزینه نظامی صحبت نمی کند و این 
رویکرد این سوال را مطرح می کند 
که آیا این گزینه به طور کلی حذف 
شده یا به جهت تاکتیکی فعلا از سوی 
دشمن عنوان نمی شود؟ این موضوع 
سبب شد تا به لحاظ سیاسی حجم 
تحرکات و ظرفیت های دشمن را در 
نظر بگیریم. وی ادامه داد: دشمن از 
ظرفیت سازمان ها و تشکل هایی که 
به طور ذهنی و عینی جهانی قلمداد 
می شوند در راستای اهداف خود 
استفاده حداکثری می کند و اتفاقا این 
حوزه همان جایی است که ما در آن 
ضعیف هستیم و هیچ حضور و نفوذی 
نداریم. اسلامی گفت: در شرایط 
تحریمی باید متوجه آثار و آسیب های 
ناشی از آن نیز باشیم؛ هدف تحریم 
نفروختن یک وسیله و دانش نبوده، 
بلکه هدف آن ایجاد روحیه تسلیم و 

خلع سلاح است.

برداشت از شفافیت آرا 
سطحی است

نماینده مجلس دهم در مورد طرح 
شفافیت آرای نمایندگان گفت: یک سال 
و نیم است یکی از اولویت های مجلس 
یازدهم این بوده که بحث شفافیت را 
یک ســـره کند، اما هنوز نتوانسته این 
مساله را به سرانجام برساند. علت آن 
هم این است که برداشت شان از مسائل 
سطحی بود و مبتنی بر کار کارشناسی 
و مطالعه نبود. جـــلال میرزایی اظهار 
داشت:جلال میـــرزایی گـــفت: شعار 
و وعده ای را مطرح کردند و الان هم 
درمانده اند که چطور آن را جمع بندی 
کنند و به نتیجه برسانند. نمایندگان 
قبل از آمدن مجلس درباره برجام، لوایح 
»اف ای تی اف« و دولت قبل همین نگاه 
را داشتند و الان که به مجلس آمده  و 
متوجه شرایط شده اند، می دانند که 
چه باید کرد. چون به جای اینکه کار 
مبتنی بر مطالعه باشد، صرفاً مبتنی بر 
لجبازی با دولت و جریان سابق است، 
نگاه  عمدتاً سلبی است و در وجه ایجابی 
چیزی برای عرضه ندارند. مجلس فعلی  
چون آن جریان را قبول نداشتند گفتند 
عکس هر چیزی در آن مجلس بوده را 

عمل می کنیم

سـرمقــاله

در جریان اصولـگرایی مرید پـــروری و طرفدار پروری به 
اصطلاح این ژن موروثی است و نمی توانند حامی پروری را 
نداشـــته باشند. مشکل شان این است که یک دوره ای دولت 
در دست کسان دیگری بود و اینها بیشتر در نهادهایی بودند 
که شاید دیده نمی شدند و این مسأله حالا بیشتر جلوه گر شده 
است. به هر حال خودم در اوایل کار دولت این هشدار را چندین 
بار مطرح کرده بودم که رمز مـوفقیت و عدم موفقیت دولت در 
این است که بتواند انتصاب های خوبی داشته باشد و از سفارشات 
بتواند جان سالمی به در ببرد. آقای رئیسی فرد بسیار نرم و آرامی 
هستند و نمی توانند نه بگویند. نه گفتن به برخی از صاحبان 
جاه، مقام و قدرت مهم است. از این حیث در بین روسای جمهور 
آقای احمدی نژاد از همه قاطع تر و جدی تر بود، یعنی در مقابل 
سفارش ها و فشارهایی که برای انتصاب ها انجام می شد خیلی 
قاطع تر از دیگران می ایستاد اما خیلی انتخاب های درست و 
خوبی نداشـت و دولتش بسته عمل می کرد. ولی بقیه روسای 
جمهور کم و زیاد این مشکل را داشتند، مسأله اصلاح طلبان 
متفاوت است اما آنها هم تحت این فشارها بودند و حتی آقای 
خاتمی یک جاهایی یک نرمخویی هایی از خودش نشان بدهد. 
آنها در یک موقعیتی بودند که خیلی از ایشان تقاضا نمی شد. 
آقای رئیسی اگر یک امام جمعه محترمی یک تقاضایی از ایشان 
داشته باشد، بعید می دانم نه بگویند یا یک مقام عالی رتبه 
امنیتی چیزی از ایشان بخواهد بعید می دانم ایشان بتوانند 
بگویند نه! یعنی به وجنات ایشان چنین چیزی نمی خورد و 
همین مسأله در دولت تسری پیدا کرده است.  فرض کنید در 
برخی از امور اجرایی افرادی باشند که قدرت اجرایی از خودشان 
نشان بدهند و یا کسانی باشند که بر اساس معیار تصمیم بگیرند 
و بر اساس قانون و ضابطه نیروها را به کار گیرند طبیعتا این ها 
در وجنات شان دیده نمی شود. طبیعی است که دیر یا زود این 
مسأله به تریبون ها و مجلس و رسانه ها کشیده می شود و همه 
می بینند که حرف و عمل آقایان یکی نبوده است. یعنی زمانی 
که بیرون قدرت اجرایی بودند، حرف هایی می زدند که حالا 

دیگر آن حرف ها را نمی زنند.

رمز موفقیت و عدم موفقیت 

  انتقاد تند از منتقدان رئیسی
یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها به 
انتقادهای مطروحه از خطاهای لفظی رئیس جمهور 
واکنش نشان داد. محمد حسن آصفری نماینده 
اراک در مجلس در صفحه شخصی خود در توئیتر، 
نوشت: » آقایان عرضه اداره یک نانوایی و توانایی پنج 
دقیقه سخنرانی از حفظ را ندارند بعد به آقای رئیسی 
خورده می گیرند که چرا در ده دقیقه سخنرانی 
یک بار هم تپق زدی، شما حواستان به دکمه کت 

تان باشه !«

افزایش محدوده سنی استخدام 
به ازای داشتن فرزند 

نماینده شهرستان دامغان در مجلس گفت: محدوده 
سنی داوطلبان استخدام در استخدام های جدید به ازای 
هر فرزند از یک تا پنج سال اضافه شده است. علی اکبر 
علیزاده  برمی اظهار کرد: متأسفانه بر اثر سیاست های 
نادرست حاکم بر کشور توسط برخی مسؤولان لیبرالی 
در گذشته، رشد جمعیت آرام آرام در ایران کاهش یافت 
و از آن سو، میزان ناهنجاری های اجتماعی و طلاق 
رشد پیدا کرد. وی افزود: پیری جمعیت امروز به تدریج 
خودش را نشان می دهد؛ به گونه ای که رشد جمعیت 
کشور، ۱.۳ دهم درصد بوده؛ اما رشد پیری جمعیت، به 

۳.۶ درصد رسیده است.

پایان صبر مسکنی مجلس 
رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: انتظار می 
رود رئیس جمهور هرچه سریع تر جلسه شورای عالی 
مسکن را جهت انجام هماهنگی های بین دستگاهی 
برای آغاز ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی 
تشکیل دهد. محمدرضا رضایی کوچی بیان کرد: در 
اولین جلسه شورای عالی مسکن مقرر شد تا حداکثر 
ظرف ۱۰ روز بعد بلافاصله رئیس جمهورجلسه بعدی 
را برگزار کند، اما با گذشت سه هفته هنوزاین جلسه 
از سوی رئیس جمهور تشکیل نشده است. وی در 
ادامه اظهار کرد: این امر می تواند به تولید مسکن 
آسیب وارد کند. درخواست بنده از رئیس جمهور 
این است که به سرعت جلسه شورای عالی مسکن 
را تشکیل دهد تا کارهایی که بر روی زمین مانده و 
نیاز به هماهنگی دارد انجام شود. باید هماهنگی بین 
دستگاه ها از جمله بانک ها، وزارت صمت برای تامین 
مصالح، وزارت اقتصاد برای زمین هایی که در اختیار 
دستگاه های دولتی است هرچه سریع تر انجام شود 
تا شاهد تسریع در شروع ساخت یک میلیون واحد 

مسکونی در سال باشیم.

سفر توریست های اروپایی به ایران
با لغو ممنوعیت صدور روادید و باز شدن مرزهای 
کشور به روی گردشگران خارجی، پس از ورود 
فم توری از کشور روسیه، گردشگرانی از کشور 
فرانسه و در قالب گروهی ۹ نفره وارد خاک ایران 
شدند. با برنامه ریزی های صورت گرفته، تور فرانسوی 
طی ۱۵ روز اقامت خود در ایران از مراکز و جاذبه های 
توریستی تهران، همدان، کرمانشاه، اهواز، شیراز، یزد 
و اصفهان بازدید می کنند. براساس تأکید معاونت 
گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی این تور منطبق با دستورالعمل 
»نحوه حضور گردشگران خارجی در شرایط کرونا« 
در شرایطی ایمن و با رعایت کامل پروتکل های 

بهداشتی برگزار می شود.

طفره بایدن از پاسخگویی 
رئیس جمهورآمریکا درباره طرح یک تریلیون 
دلاری ایالات متحده برای توسعه زیرساخت آمریکا 
که مورد تأیید کنگره قرار گرفته، حاضر به اظهارنظر 
درباره وضعیت فعلی مذاکرات »وین« برای احیای 
برجام نشد. جو بایدن در پاسخ به سؤالی مبنی بر 
موضع فعلی وی درباره مذاکرات وین برای احیای 
برجام چیست این که آیا طرح جایگزین برای 
شرایطی دارد که مذاکرات با شکست مواجه شود، 
گفت: »هم اکنون درباره ایران اظهارنظری مطرح 
نمی کنم«. اظهارات بایدن در شرایطی مطرح شد 
که »ند پرایس« سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
چهارشنبه هفته گذشته )۱2 آبان ماه( از تصمیم 
ازسرگیری مذاکرات چندجانبه وین درباره برنامه 
هسته ای ایران استقبال کرد و گفت که واشنگتن 
قصد دارد در این نشست ها مشارکت کند. پرایس 
تصریح کرد که »رابرت مالی« نماینده ویژه آمریکا 
در امور ایران برای این رایزنی ها به پایتخت اتریش 

خواهد رفت.

انهدام شبکه سازمان یافته 
وزارت اطلاعات از انهدام شبکه سازمان یافته 
کلاهبرداری یونیک فاینانس و دستگیری اعضای 
اصلی شبکه در سطح کشور خبر داد. در اطلاعیه 
وزارت اطلاعات آمده است: با اقدامات اطلاعاتی و 
عملیاتی سربازان گمنام امام زمان )عجل ا... تعالی 
فرجه الشریف(، بیش از ۱۵۰ نفر از سرشبکه ها و 
سرکرده های اصلی شرکت هرمی یونیک فاینانس  
unique finance(  در ۱۹ استان کشور  (
شناسایی و با هماهنگی مرجع قضائی مورد ضربه 
قرار گرفت. مؤسسین و مدیران این شرکت که از 
ایرانیان مقیم در کشورهای همسایه می باشند؛ با 
معرفی واهی این مجموعه به عنوان یک شرکت بین  
المللی و فعال در خرید و فروش سهام شرکت های 
معتبر در بورس های خارجی، با استفاده از روشهای 
اغواگرایانه و ادعای پرداخت سودهای نامتعارف 
و دلاری، اقدام به شبکه سازی هرمی، ارائه توکن 
دیجیتال به نامUNQT و کلاهبرداری از تعداد 
زیادی از شهروندان در سراسر کشور نموده  اند. با 
اقدامات صورت گرفته، ضمن جلوگیری از خروج 
حجم بالایی ارز از کشور، سایر اعضای فعال این 
شبکه هرمی تحت رصد اطلاعاتی قرار گرفته و 
پرونده قضائی مؤسسین و گردانندگان این شرکت 
هرمی، در دادگاه های ویژه رسیدگی به اخلال گران 
در نظام اقتصادی کشور، در دست رسیدگی و 

صدور حکم می  باشد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهوری با بیان 
اینکه دشمنان راهبرد مأیوس کردن 
مردم را در پیش گرفته اند، گفت: آنان از 
اینکه فضای امیدواری در کشور ایجاد 
شده ناراحت و عصبانی هستند و با طرح 
ادعاهای غیرواقع به دنبال ایجاد یأس 
در بین آحاد مردم هستند لذا همه باید 
مقابل اینگونه هجمه ها هوشیار باشند. 
سید ابراهیم رئیسی روز یکشنبه در جلسه 
هیأت دولت با اشاره به طرح شبهات 
مختلف در رسانه ها از جمله موضوع توجه 
بعضی از وزرا نسبت به انتصاب بستگان 
خود، گفت: وزرا و مسئولان اجرائی به 
خبرسازی و ادعاهای کذب، بلافاصله 
پاسخ دهند و اجازه ندهند ذهنیت منفی 
در جامعه به وجود آید. رئیس جمهوری 
تاکید کرد: هدف از تکرار شبهات، ایجاد 
یأس و ناامیدی در بین آحاد مردم است و 
در این زمینه متأسفانه بعضی ها نادانسته با 
راهبرد دشمن همراهی می کنند. رئیسی 
مراقب  اینکه  ضمن  مسئولان  افزود: 
هستند وارد حاشیه های کاذب نشوند 
باید به افکار عمومی اهمیت قایل شوند 

و به شبهات، پاسخ مستند و مستدل 
بدهند. رئیسی تبعیض در پرداخت حقوق 
و قراردادهای کاری مختلف در سازمان ها 
و ادارات دولتی را غیرقابل قبول دانست و 
تأکید کرد: یکی از جلوه های مهم اجرای 
عدالت در دولت سیزدهم نظام عادلانه 
پرداخت است و باید همه دستگاه ها تلاش 
کنند تا تبعیضی وجود نداشته باشد. 
رئیسی در ادامه با اشاره به اهمیت جایگاه 
شورای فرهنگ عمومی از وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خواست موانع فعالیت این 
شورا را برطرف کند. رئیس جمهوری در 
ادامه جلسه پس از رأی اعتماد هیأت دولت 
به محمدمهدی اعلایی به عنوان استاندار 
قزوین، مجتبی عبدا...ی به عنوان استاندار 
البرز و سیدمحمود حسینی پور نوری به 
عنوان استاندار مازندران، گفت: در هر 
۳ استان ظرفیت های زیادی برای ایجاد 
اشتغال و فعال کردن اقتصاد گردشگری 
و اقتصاد دیجیتال و نیز اقتصاد دریا در 
سواحل مازندران وجود دارد و باید همه 
ظرفیت ها را برای رفع مشکلات مردم 
به ویژه ایجاد اشتغال و رفع بیکاری به کار 

گرفت. رئیسی با اشاره به اینکه بودجه 
۱۴۰۱ برای رشد اقتصادی ۸ درصدی 
پیش بینی و برنامه ریزی شده است، افزود: 
تفاوت بودجه امسال با سنوات قبل در این 
است که دیگر استانداران برای بودجه و 
اعتبار به مسئولان مرکز کشور مراجعه 
نمی کنند و به هر استان اعتباری داده 
شده تا سهم خود را در راستای تحقق 
رشد ۸ درصدی ایفا کند. رئیس جمهوری 
تأکید کرد: رشد اقتصادی بدون حضور 
همه دستگاه ها و اعطای سهم به هر یک از 
آنها اتفاق نمی افتد، لذا بر این اساس برای 
ایجاد رشد ۸ درصدی همه دستگاه ها، 
استان ها و استانداران باید نقش جدی 
ایفا کنند. رئیسی با تأکید بر لزوم استفاده 
از نیروهای کارآمد و انقلابی در سطوح 
مختلف مدیریتی، اظهار داشت: همه 
مسئولیت داریم تا متناسب با انتظارات 
مردم با تلاش شبانه روزی، دغدغه ها 
و نگرانی انها را برطرف نموده و اعتماد 
عمومی را جلب کنیم و لازمه این کار 
استفاده از نیروهای انقلابی و کار جهادی 
است. در این جلسه وزیر اقتصاد و دارایی با 

اشاره به بازدید یکماه قبل رئیس جمهور 
از انبار سازمان اموال تملیکی در استان 
بوشهر و دستور رئیس جمهوری برای 
ساماندهی این اموال  در مدت ۳ ماه، افزود: 
اختیارات  اصلاح  مصوبه  پیش نویس 
سازمان اموال تملیکی برای تصویب به 
دولت ارائه شده است ضمن اینکه رئیس 
جدید سازمان اموال تملیکی نیز با همین 
مأموریت انتخاب شد تا بتواند ظرف ۳ ماه 
آینده موضوع ساماندهی و فروش اموال 
را پیگیری کند. احسان خاندوزی افزود: 
انتظار داریم با اجرای دستور رئیس قوه 
قضائیه برای صدور احکام قضائی در مهلت 
۱۵ روزه در محاکم و تعزیرات، بلافاصله در 
دولت فروش اموال و ساماندهی انبارها را ۳ 
ماهه، با سرعت عملیاتی کنیم. در ابتدای 
والمسلمین  این جلسه حجت الاسلام 
قرائتی در سخنانی با تشریح اخلاق و 
مدیریت از دیدگاه اسلام بر اهمیت رعایت 
اصول و ارزش های دینی در حوزه مدیریت 
و توجه جدی مسئولان به اقامه نماز به 
عنوان اولویت در دستگاه های اداری تأکید 

کرد.

احمد شیرزاد 
استاد دانشگاه 

یـــادداشت

حکــایت مسئـــولان و سیاست گــــذاران ما در زمینـه 
خصوصی سازی، حکـــایت کـــسی است که می خواست به 
بهشت برود اما نمی خواست بمیرد. طبیعی است که اقدامی 
به گستردگی و عمق خصوصی سازی در کشوری که اقتصاد 
آن به شدت دولتی بوده است بسیار آرام و بی سروصدا پیش 
نرود. با این حال به نظر می رسد سیاست گذار می خواهد همه 
خوبی های خصوصی سازی را داشته باشد و مدیریت کارآمد 
بخش خصوصی را تجربه کند و از آن سو هیچ اعتراض و 
پیامد منفی نیز وجود نداشته باشد. هر دوی اینها را کنار 
هم خواستن، دید نادرستی به مساله داشتن و نبود حمایت 
سیاسی موجب می شود روال خصوصی سازی همانی بشود 
که تاکنون دیده ایم. درباره واگذاری شرکت های دولتی و نیز 
عدم اعتماد به بخش خصوصی در مدیریت بنگاه های واگذار 
شده متأسفانه ذهنیت درستی وجود ندارد که چرا سراغ 
خصوصی سازی رفتیم. بنگاه های دولتی از عدم کارایی جدی 
رنج می بردند و این تصور وجود داشت که بخش خصوصی 
می تواند با مدیریت خود، این عدم کارایی را اصلاح کند. 
بدیهی است که اگر توانایی مدیریت کارا در بخش دولتی 
وجود داشت که باید روال پیشین ادامه می یافت و کسی به 
فکر واگذاری نمی افتاد؛ اما وقتی بدیهی است که چنین توانی 
در دولت ها وجود ندارد، باید به بخش خصوصی اعتماد کرد؛ 
البته این اعتماد برای بسیاری از اهالی سیاست در ایران دشوار 
و دردآور است. زمانی که یک شرکت دولتی داریم دست 
اهالی سیاست برای مداخله بازتر است و بسیاری از کارها 
با یک دستور یا یک تلفن قابل حل اند اما با خصوصی سازی 
به ویژه در صنایع بزرگ، موضوع بسیار متفاوت می شود و 
شاید بسیاری از سیاسیون فرمان نبرند. شرایط کنونی باید 
خصوصی سازی را در عمل تمام شده دانست یعنی دیگر 
تمایلی دست کم در سمت تقاضا برای آن وجود ندارد. 
سرنوشت بسیاری از موارد خصوصی سازی شده چیزی شد 
که من اسم آن را هپکوسازی می گذارم. هپکو با وجود مسیر پر 
پیچ و خم واگذاری، از مالکانی که به آنها واگذار شده بود پس 
گرفته شد اما باز هم هر روز می بینیم نارضایتی هایی درباره آن 
وجود دارد و بلاتکلیفی حاکم است؛ هم کارگر ناراضی است 
و هم تولیدی صورت نمی گیرد و همه منتظر الطاف دولتی 
هستند. بنابراین نه تنها هدف از خصوصی سازی محقق نشد 
بلکه هزینه های بیشتری به بار آمد. در مورد هفت تپه نیز روالی 
مشابهی را شاهدیم و می شود در مورد واگذاری هفت تپه به 
شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی)هفت طرح( هم در 
آینده پروژه ای مشابه هپکوسازی را انتظار داشته باشیم. دلیل 
اینکه خصوصی سازی نتوانست در ایران رشد کند، نبودِ یک 
نظریه منسجم و دیدگاه مناسب نسبت به جوانب مختلف 
موضوع، نبودِ اجماع سیاسی درباره آن و نبودِ حمایت سیاسی 
از طرف ساختار اداره کشور است. نکته اساسی این است که 
باید با توجه به اتفاقاتی که تا کنون در فرآیند واگذاری ها رخ 
داده، خصوصی سازی را تمام شده تلقی کرد مگر اینکه یک 
تحول بزرگ در فضای سیاسی کشور، امیدها به از سرگیری 
خصوصی سازی شرکت های دولتی را زنده کند. دود پایان 
خصوصی سازی به چشم مردم خواهد رفت زیرا بسیاری از 
شرکت های دولتی به دلیل زیان ده بودن و مدیریت ناکارآمد 
دولتی، واگذار شده بودند و هزینه بازگرداندن آنها به دولت و 
ادامه فعالیتشان  را باید مردم پرداخت کنند. بنابراین به نظر 
می رسد پس از تجربه ناقص و پر اشکال خصوصی سازی، 
یک گام به سمت دولتی شدن پیش برویم و برای تغییر این 

وضعیت، باید یک تصمیم سخت سیاسی گرفت.

توقف در ایستگاه خصوصی سازی؟ 

رئیس جمهور: 

راهبرد دشمن ایجاد یأس و ناامیدی در بین مردم است

امیرحسین خالقی  
کارشناس حوزه سیاست گذاری 

آرمان ملی: روز یــــکشنبه برخی 
رسانه ها از تیــــراندازی در منطـقه سبز 
بغداد و سوء قصد به جان نخست وزیر 
عراق خبر دادند که ظاهرا این سوء قصد 
موفق نبود و مصطفی الکاظمی، نخست 
وزیر در نخستین اظهاراتش پس از تلاش 
نافرجام برای ترور وی در جریان بمباران 
اقامتگاهش در منطقه سبز بغداد، خواستار 
آرامش و خویشتنداری شد. همزمان 
وزارت امور خارجه آمریکا این حمله را 
محکوم کرد. الکاظمی در توئیتی نوشت: 
»من همواره پروژه فداکاری برای عراق 
و مردمش بودم و هستم. »موشک های 
نیرنگ« مؤمنان را دلسرد نمی کند و به 
اندازه تار مویی در پایداری و پافشاری ما و 
نیروهای امنیتی قهرمان برای حفظ امنیت 
مردم، دستیابی به حق و اجرای قانون 
لغزش ایجاد نمی کند. به لطف خدا در میان 
مردمم هستم و حالم خوب است و به خاطر 
عراق همگان را به آرامش و خویشتنداری 
دعوت می کنم.«روز یکشنبه، یک منبع 
امنیتی گفت که سه تن از نیروهای محافظ 
نخست وزیر، در جریان بمباران محل اقامت 
وی با پهپاد در منطقه سبز زخمی شدند. 
این منبع به خبرگزاری شفق نیوز گفت که 
الکاظمی در لحظه انفجار در محل اقامت 
خود حضور داشت که تلفات جانی در پی 
نداشت. این در حالی است که اسکای نیوز 
گزارش داده الکاظمی زمان حمله در منزل 
خود نبود و شایعات درباره جراحت وی 
صحت ندارد. منبع مذکور گفت که بر اساس 

اطلاعات اولیه، الکاظمی آسیب ندیده است. 
تیم رسانه ای امنیتی نیز با تایید این خبر 
گزارش داد که مصطفی الکاظمی مورد 
سوء قصد »ناکام« قرار گرفته است. این 
تیم در بیانیه ای اعلام کرد که تلاش برای 
ترور توسط یک پهپاد بمب گذاری شده 
انجام شد که می خواست اقامتگاه وی را 
در منطقه سبز در بغداد هدف قرار دهد 
اما نیروهای امنیتی در رابطه با این تلاش 
نافرجام اقدامات لازم را انجام دادند. هیچ 
گروهی مسئولیت این حمله را که الکاظمی 
آن را اقدامی »بزدلانه« توصیف کرد، بر 

عهده نگرفته است.
 ابلاغ سلام رئیسی به الکاظمی

در پی تلاش برای سوء قصد به نخست 
وزیر عراق، وزیر امور خارجه کشورمان در 
تماس تلفنی با فواد حسین همتای عراقی 
خود با ابلاغ سلام رئیس جمهوری اسلامی 
ایران به مصطفی الکاظمی، از سلامتی 
نخست وزیر عراق کسب اطمینان و ابراز 
خرسندی نموددر این گفت وگوی تلفنی 
امیرعبداللهیان چنین اتفاقاتی را خلاف 
ثبات و امنیت کشور دوست عراق برشمرد 
که از سوی بدخواهان عراق و در جهت بر  
هم زدن آرامش عراق انجام می شود. در 
این گفت وگو فواد حسین وزیر امور خارجه 
عراق ضمن تشکر از اهتمام رییس محترم 
جمهوری اسلامی ایران و وزیر امور خارجه 
کشورمان و توضیح آخرین تحولات مرتبط 
با این حادثه به نیابت از الکاظمی از رئیس 
جمهور کشورمان نیز تشکر نمود. وی 

تاکید کرد: هیچ فردی در این حمله آسیب 
ندیده است و مقامات مسئول عراقی پیگیر 

تحولات هستند. 
 مسئولان ایران محکوم کردند

سخنگوی وزارت امور خارجه با محکوم 
کردن هدف قرار دادن نخست وزیر عراق، 
بر موضع ثابت و مستمر جمهوری اسلامی 
ایران در حمایت از ثبات، امنیت و آرامش 
در عراق تاکید کرد. سعید خطیب زاده، 
همگان   هوشیاری  درخواست  ضمن 
و  امنیت  که  هایی  توطئه  به  نسبت 
پیشرفت  عراق را هدف قرار داده است، این 
گونه حوادث را در راستای منافع  طرف 
هایی دانست که طی ۱۸ سال گذشته به 
ثبات، امنیت، استقلال و تمامیت ارضی 
عراق تعرض کرده و با ایجاد گروه های 
تروریستی و فتنه انگیزی، در پی دستیابی 
به اهداف شوم منطقه ای خود بوده 
اند.    خطیب زاده با ابراز خرسندی از 
سلامتی آقای مصطفی الکاظمی،  ابراز 
امیدواری نمود مردم، دولت و جریان 
های سیاسی عراق با اتحاد و همبستگی ، 
موجبات توسعه و شکوفایی عراق را فراهم 
سازند. دبیر شورای عالی امنیت ملی 
گفت: سوء قصد به جان نخست وزیر عراق 
فتنه جدیدی است که رد آن را باید در 
اتاق های فکر خارجی جستجو کرد. علی 
شمخانی در توییتی نوشت: سوء قصد به 
جان نخست وزیر عراق فتنه جدیدی است 
که رد آن را باید در اتاق های فکر خارجی 
جستجو کرد که از سال ها قبل با ایجاد و 

پشتیبانی گروه های تروریستی و اشغال 
این کشور، جز ناامنی، ایجاد اختلاف و 
بی ثباتی، ارمغانی برای مردم مظلوم عراق 

نداشته اند.
 واکنش مقتدی صدر و آمریکا

از سوی دیگر، ند پرایس، سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا در بیانیه ای 
گفت: ما گزارش ها مبنی بر حمله پهپادی 
به مقر نخست وزیر عراق را دنبال می کنیم. 
وی افزود: این اقدام »تروریستی« آشکار 
که ما آن را به شدت محکوم می کنیم، در 
قلب کشور عراق بوده است. پرایس با اشاره 
به اینکه »تعهد ما به شرکای عراقی خود 
تزلزل ناپذیر است«، گفت: ما در تماس 
نزدیک با نیروهای امنیتی عراق هستیم که 
وظیفه حفظ حاکمیت و استقلال کشور را 
بر عهده دارند و پیشنهاد کرده ایم در تحقیق 
درباره این حمله کمک کنیم.»رهبر جریان 
صدر عراق تلاش برای ترور نخست وزیر 
را اقدامی »تروریستی« و هدف قرار دادن 
ملت عراق خواند. مقتدی صدر در توییتی 
نوشت: »عملیات تروریستی که نخست 
وزیر را هدف قرار داد، هدف قرار دادن واضح 
و آشکار عراق و مردمش و امنیت و ثبات آن 
و بازگشت به حالت آشوب است تا گروه های 
غیردولتی بر عراق سیطره یابند و عراق 
تحت آشوب، خشونت و تروریسم و خطرات 
و مداخله های خارجی زندگی کند.« وی 
گفت: ارتش و نیروهای امنیتی قهرمان ما 
باید زمام امور را در دست بگیرند تا عراق 

قدرتمند شود.

     امیرعبداللهیان: چنین حوادثی خلاف ثبات و امنیت کشور دوست است         

ترور نافرجام نخست وزیر عراق    
 آمریکا محکوم کرد

»آرمان ملی« چالش های پیش روی برجام را بررسی می کند 

 از حمایت قاطع روسیه و چین تا نگرانی غربی ها 
آرمان ملی- سهیل ثابت: پس از کش و قوس های 
بسیار بالاخره معین شد که مذاکرات احیای برجام  از ۸ 
آذر ماه در وین از سر گرفته شود و طرفین برجام پس 
از شش دور مذاکره ناموفق این بار و در دور هفتم برای 
رسیدن به توافق احتمالی تلاش کنند. این در حالی است 
که آمریکا و تروئیکای اروپا هنوز به مذاکرات نرسیده 
نگرانی های خود را آغاز کرده اند، اما در طرف مقابل چین 
و روسیه طی روزهای گذشته حمایت قاطعانه ای از ایران 
داشته اند. با این حال فریدون عباسی نماینده مجلس در 
توئیتی آورده است:»  با آنکه دولت سیزدهم تهدیدزدایی 
را جایگزین تنش زدایی کرده، ولی باید بدانیم که » شیطان 
بزرگ«، مقابل ایران است، نه »کدخدا«. اگر هم قرار است 
آمریکا با ما مذاکره ای داشته باشد بایستی در کنار ۵ کشور 
دیگر بنشیند و همسطح آنها باشد. باید دید در روزهای 
مانده تا آغاز مذاکرات؛ برجام چه تغییر و تحولاتی را 

پیرامون خود تجربه خواهد کرد.  
 عملگرایی  در مذاکره  

 برجام را می توان یکی از معدود توافق هایی در جهان 
دانست که همه کشورها به جز رژیم صهیونیستی به 
اندازه های معین و مختلف به آن باور دارند و معتقدند که 
این توافق می تواند صلح و امنیت بین المللی را تضمین 
کند. از همین رو است که با وجود خروج غیر قانونی آمریکا  
در سال 2۰۱۸ از برجام از همان زمان سایر کشورها به 
انحای مختلف درصدد بودند تا ایران را راضی کنند که در 
برجام بماند و علیه آمریکا نیز موضع گیری های جسته و 
گریخته داشته اند. هرچند که از آن زمان تا کنون نیز ایران 
گام های عقب نشینی خود را طبق برجام برداشته اما به 
گواه خود آژانس بین المللی انرژی اتمی این ایران بوده که 
به همه وظایف و تعهدات خود عمل کرده است و سایر 
طرفین حتی چین و روسیه نیز به تعهدات خود درقالب 
برجام عمل نکرده اند. لذا این امری بدیهی است که ایران 
طبق برجام حق و حقوق قانونی خود را طلب کند و به 
دنبال حقوق از دست رفته خود باشد. طبق برجام سال 
2۰۱۵ قرار بود طبق توافق تحریم های هسته ای ایران 
برداشته شود اما با خروج آمریکا از برجام بخشی از این 
تحریم ها برگشته است و از این رو ایران معتقد است برای 
اینکه برجام به لحاظ شکلی و اجرایی مثل سابق پیش برود 
و خللی در آن وارد نشود ابتدا باید تحریم های غیر قانونی 
برداشته شود و سپس بر روی سایر موارد طرفین مذاکره 
کنند. این در حالی است که در ۶ دور گذشته مذاکرات 
احیای برجام تیم مذاکره کننده ایرانی همواره بر این نکته 
که باید تمامی حقوق ایران به رسمیت شناخته شده و 

تحقق یابد تاکید داشته است و به قرائت برخی تحلیلگران 
داخلی و بین المللی شاید همین موضوع نیز موجب شده تا 
مذاکرات پس از شش دور به نتیجه نرسد و پس از وقفه ای 
چند ماهه و البته تغییر دولت و دولتمردان در ایران طرفین 
خواهان از سر گیری مذاکرات در دور هفتم باشند. این 
در حالی است که چند روز پیش علی باقری کنی معاون 
سیاسی وزیر خارجه کشورمان در یک پیام توییتری اعلام 
کرد مذاکرات وین »با هدف لغو تحریم های غیرقانونی 
آمریکا علیه ایران از دوشنبه هشتم آذرماه آغاز خواهد شد. 
با این حال برخی معتقدند که اگر به ادبیات گفتاری حاکم 
باقری توجه کنیم به نکته ای ریز دست خواهیم یافت که 
به نظر می رسد نوع نگرش وی و حتی دولت را به مذاکرات 
وین نشان می دهد. باقری در ادبیات خود به جای ادامه 
مذاکرات از واژه آغاز مذاکرات استفاده کرده است و 
احتمالا این گفته بدین معنی است که گویا شش دور قبل 
در نظر گرفته نخواهد شد و شاید بخواهند که مذاکرات را 
از ابتدا آغاز کنند. نکته دیگر نیز اینکه با وجود اینکه همه 
از مذاکرات پیش رو تحت عنوان مذاکرات احیای برجام 
یاد می کنند معاون سیاسی وزیر خارجه واژه رفع تحریم 
را به کار برده است. این روند نشان می دهد که دستگاه 
سیاست خارجی ایران کاملا عملگرایانه وارد مذاکرات 
خواهد شد و مشخصا بدون هیچ پرده پوشی مطالبه خود 
را اعلام خواهد کرد و معین خواهد بود که مذاکره بر سر 

چه چیزی انجام خواهد شد.  
 حمایت کامل روسیه  

در حالی که قرار است مذاکرات احیای برجام از ۸ آذر 
ماه سال جاری از سر گرفته شود طی چند وقت اخیر 
شاهد برخی رویکردها از سوی غربی ها بوده ایم که به جای 
سازنده بودن بیشتر اظهارات نگران کننده ای را مطرح 
می کنند و از تعلل ایران برای آغاز مذاکرات گلایه دارند. با 
این حال برخلاف آنچه پیش از این گفته می شد که بین 
ایران و روسیه در خصوص مذاکرات برجام اختلافاتی 
وجود دارد اما همه مقامات عالی روس در روزهای اخیر 
با حمایت از موضع جمهوری اسلامی ایران مبنی بر اقدام 
عملی طرف های توافق هسته ای و از سرگیری مذاکرات 
نتیجه محور تاکید کرده اند. وزیر امور خارجه روسیه 
در تماسی با حسین امیرعبداللهیان وزیر امورخارجه 
کشورمان با تأکید بر اهمیت احیای برجام، تصریح کرد که 
همه طرف ها و در وهله نخست ایالات متحده می بایست 
به تعهدات خود بازگردند. لاوروف همچنین یادآور شد 
که مسکو همواره بر لزوم توقف اقدامات مخرب آمریکا 
در قبال برجام تأکید داشته است. وی همچنین  در پایان 

نشست گروه 2۰ در رم هم گفت که مسکو با هرگونه تغییر 
در توافق هسته ای با ایران مخالف است. این در حالی 
است که سرگئی ریابکوف معاون معاون وزیر خارجه  و 
مذاکره کننده ارشد روس ها نیز چندی پیش در دیدار 
با علی باقری گفته بود تحریم های غیرقانونی علیه ایران 
از نظر مسکو غیرقابل پذیرش است. وی همچنین شنبه 
نیز  در خصوص موضع کشورش در خصوص برجام بیان 
کرد: روسیه برای کمک به یافتن راه حل برای مسائل 
بین ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی کمک می 
کند. میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی نیز در پیامی توییتری نوشت: بیایید منصف 
باشیم. بله، ایران بیشتر و بیشتر از برجام فاصله می گیرد 
اما آمریکا نه تنها فشار حداکثری را حفظ کرده است بلکه 
تحریم های بیشتری را هم اعمال می کند. تنها یک را برای 
شکستن این دور باطل وجود دارد، آن هم مذاکرات وین 
است که باید بازگشت آمریکا و ایران به پایبندی کامل به 
توافق را فراهم سازد.« این نوع رویکردهای روس ها نشان 
می دهد که آنها سیاست حمایت حداکثری از ایران را در 

پیش گرفته اند.  
 بیانیه چین در حمایت از ایران  

شامگاه شنبه بود که حسین امیر عبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشورمان در تماسی تلفنی با وانگ یی همتای 
چینی خود در خصوص روند مناسبات دوجانبه، مذاکرات 
آتی وین و تحولات منطقه ای و بین المللی تبادل نظر نمود 
و در زمینه انجام وظایف آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
ایران، ابراز اطمینان نمود این همکاری ها در چارچوب 
توافقات و مقررات به خوبی ادامه خواهد یافت. در همین 
راستا روز گذشته وزارت امور خارجه چین بیانیه ای 
صادر کرد که در آن ضمن استقبال از تصمیم ایران برای 
ازسرگیری مذاکرات »وین« درباره احیای برجام در تاریخ 
2۹ نوامبر )هشتم آذر ماه(، آمده است: »ما خوشحالیم که 
ایران تصمیم به پیوستن به مذاکرات درباره برجام گرفته 
است که قرار است پایان این ماه )هشتم آذرماه( برگزار 
شود. این نشان دهنده نگرش مثبت تهران است. ایالات 
متحده به صورت یکجانبه از توافق هسته ای ایران خارج 
شد و باید اولین طرفی باشد که گام هایی را برای جبران 
وضعیت فعلی بردارد. پس از بازگشت ایالات متحده به 
برجام، جمهوری اسلامی ایران می تواند اجرای تعهداتش 
ذیل برجام را آغاز کند. چین از تقویت همکاری میان 
ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی حمایت می کند و 
این امر جو مناسبی را برای ازسرگیری رایزنی ها به وجود 

خواهد آورد.«


